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پلک آفتاب دوباره گشوده شد  

آخر مرداد، آخرین مهلت ارسال عکس

« دیداری از مرکز انتقال خون گراش 

یک هدیه ی سرخ

خبرنگاری حرفه ی ماست
روز خبرنگار همواره روز مویه بر آزادی و گلایه بر سختی ها 
اســت. آن سان که دیگر شک نداریم حرفه ما کاری سخت 
و حســاس است و این گونه می شود که بر سر مردمان منت 
می گذاریم که »ما خادمین جامعه هستیم«. خادمین طلبکار 
همانند دیگر کسان که ادعای خدمت دارند که شاخص ترین 
آن هّا سیاســت مدارانی اند که مردمان از دست خدمت آنان 

ذله اند. 
بگذارید این بار در روز خبرنگار کمی رو به آیینه بایستیم. در 
جامعه ای که نقش ها تقسیم شده باشد کار ما »روزنامه نگاری« 
اســت. هر چند در جامعه ما که خیلی چیزها کژنما اســت 
و هــر کس در کار خود به دنبــال پله ای برای گرفتن جای 
دیگری می گردد، روزنامه نگاران نیز گرفتار این بلا شــده اند. 
»خبرنگاری« را بیش از هر چیز باید یک شــغل دید. شغلی 
کــه بتواند پول خود را در بیاورد و در کنار آن نقش مطلوب 

اجتماعی خود را ایفا کند. 
شاید سخت باشد اما باید بپذیریم که ما نیز همانند شغل های 
دیگر، همانند یــک مکانیک، یک قاضی، یک بــازاری و ... 
یکی از چرخ های کوچک جامعه هستیم. چرخ  کوچکی که 
می تواند جامعه را به پیش ببرد یا این که آن را از حرکت باز 
دارد. تا وقتی که جایگاه خود را در جامعه به درســتی درک 
نکنیم نمی توانیم در چرخ های دیگر چفت شده و حرکتی را 

به وجود بیاوریم.
در کنار نبودن آزادی عمــل، فقدان چارچوب های حمایت 
قانونی و عدم اســتقلال مالی، چیزی که ما امروز از آن رنج 
می بریم نبودن اســتانداردهای حرفه ای روزنامه نگاری است. 
استانداردهایی جامع که بتواند روزنامه نگاری را به عنوان یک 

شغل شرافتمندانه به پیشگاه اذهان عمومی بازگرداند. 
اعتبار شغلی ما در سال های گذشــته تا مرز ویرانی رسید. 
با دولتی که روزنامه نــگاران را به یکی از دو جایگاه فرومایه 
»جاسوس بیگانه« یا »بلندگوی دولت« تقلیل داد. حالا وقت 
این است که به پشت میزها، لپ تاپ ها و میکروفن های خود 
برگردیم و قبول کنیم که بیش از هر مســئولیت سیاسی و 

اجتماعی دیگری »خبرنگار« هستیم و این کار ما است.

آغاز طرح آزمایشی محاسبه کرایه با تاکسی متر

کرایه های کیلومتری
طرح آزمایشی محاسبه کرایه تاکسی ها با تاکسی متر در دو آژانس 
برگ سبز و سلام به صورت آزمایشی آغاز شد. در صورتی که این 
طرح در این دو آژانس با اقبال رانندگان و مسافران روبه رو شود، در 

بقیه ی تاکسی تلفنی های شهر نیز اجرا خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری، سازمان حمل و نقل در برنامه 
دارد که تاکســی  تلفنی های شهر را به تاکسی متر مجهز کند. با 
اجرای این طرح، نرخ ثابت تاکسی  تلفنی هزار و سیصد تومان در 
نظر گرفته شده است، و به ازای هر کیلومتر سفر، سیصد تومان 
به این نرخ ثابت اضافه می شود. تاکسی متر از درِ منزل و به محض 
سوار شدن مسافر فعال می شــود و هزینه را تا مقصد محاسبه 
می کند. همچنین مســافرانی که در بین راه از راننده ی تاکسی 
درخواست داشته باشند که دقایقی تا انجام کارشان توقف کنند، 
به ازای هر دقیقه معطلی، هشــتاد تومان به مبلغ پرداختی شان 

اضافه می شود.
در روزهای آغاز اجرا نرخ های متفاوت کرایه باعث ســردرگرمی 
بسیاری از مسافرین تاکسی تلفنی ها شد. باید دید آیا این طرح 
به ســرانجام می رسد یا نه. به گفته روابط عمومی شهرداری، در 
صورت نارضایتی رانندگان و مســافران از این طرح، در جلسه ی 
بین شــهرداری و شورای شهر در مورد اجرای آن بازبینی مجدد 
صورت خواهد گرفت. شما نیز می توانید نظرات و پیشنهادات خود 

را در مورد این طرحرا برای روابط عمومی شهرداری  بفرستید.
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سبـز کثیـف

ابوالحسن حسینی «

عکس: ابوالحسن محمودی «

ابوالحسن محمودی: در نقشه یک نقطه سبز خوش رنگ است و از دور سرسبزی آن چشم نواز 
اما برای ساکنین انتهای خیابان بسیج و بلوار آزادی، بوی بد و حشرات مزاحم یکی از ده های 

دردسر زندگی در نقطه ای است که آب های سطحی و فاضلاب رها شده به آنجا می رسد.
معضل فاضلاب شــهر مشکل تازه ای نیست  بلکه ریشــه در تاریخ شکل گیری گراش دارد. 
این مشــکل از آن جا می آید که بیشتر خانه ها در گراش در سراشیبی پاقلعه بوده است. این 
باعث می شد که به دلیل عدم وجود سیستم فاضلاب در پاقلعه و همچنین عدم امکان حفر 
چاه در این منطقه، فاضلاب در کوچه ها رهاسازی شوند. با گسترش شهر رفته رفته فاضلاب 
شهر به سه منطقه اصلی منتهی شد: برکه  کل و برکه حاج اسدالله، انتهای خیابان آبیاری 

و انتهای خیابان بسیج.

در مورد برکه کل و برکه حاج اســدالله در یکی دو ســال اخیر با توجه حساسیت موضوع و 
این که این دو جز آثار تاریخی شــهر هستند طرح هایی توسط شورای شهر و شهرداری در 
حال انجام اســت که فاضلاب راهی شــده به این دو برکه را با شیب بندی مناسب به مکان 
دیگری انتقال دهند و در حال حاضر نقشه برداری آن صورت گرفته است و در مرحله شروع 
اجرای کار هســتند. در مورد فاضلاب منتهی به انتهای خیابان آبیاری نیز مشکلاتی وجود 
دارد امــا با قرار گرفتن رودخانه فضلی)پئت( در انتهای این خیابان تا حدودی این فاضلاب 
راه خود را پیدا می کند. به نظر می رســد که اشکال اصلی در فاضلاب گراش انتهای خیابان 

بسیج است و ظاهراً قرار نیست این مشکل به این زودی ها حل شود.

 آب های جاری و فاضلاب شهری به اینجا می ریزد
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از فاضلاب شهری برای کاشت سبزی استفاده می شود

سبز کثیف
یارانه ۹۳۰ خانوار گراشی 

دوباره برقرار شد
گریشنا: فرماندار گراش از برقراری مجدد یارانه های نقدی 

نهصد و سی خانوار در شهرستان خبر داد.
بــه گزارش حجــت عابدی؛ بــا توجه به اعتــراض حذف 
یارانه های خانواده های نیازمند و پیگیری های انجام شده در 

دو مرحله یارانه 9۳۰ خانوار واریز شده است.
اصغر فرودی توضیح داد:»در ســال گذشــته یارانه تعداد 
زیادی از همشــهریان به علت مسافرت به خارج از کشور و 
تمکن مالی توسط سازمان هدفمندی یارانه ها قطع شد که 
با پیگیری های حضوری و مکاتبات متعدد و تشکیل پرونده 
برای متقاضیان سرانجام سازمان هدفمندی یارانه قانع شد 
که الزاما همه کســانی که به خارج از کشور سفر می کنند 
دارای تمکن مالی نیستند و بســیاری از افراد جهت امرار 

معاش و گذراندن زندگی مسافرت می کنند.«
وی بــا بیان این که دولــت بنا ندارد یارانــه نیازمندان را 
قطع کند، اظهار داشــت:»برای واریز یارانــه ۲۵۰ خانوار 
دیگر پرونده تشــکیل و با پیگیری های انجام شده توسط 
نماینــده مردم در مجلس، فرمانداری، شــورای اســلامی 
شهر، بخشداری ها، دستگاه قضایی شهرستان و بهزیستی 

امیدواریم در ماه های آینده یارانه آنها واریز شود.«
  

تعاونی منابع طبیعی 
گراش به راه افتاد

گریشــنا: در اولین مجمع عمومی شــرکت تعاونی منابع 
طبیعی شهرســتان گراش، اعضای هیات مدیره و بازرسان 

تعیین و انتخاب شدند.
به گزارش خبرنگار گریشــنا؛ مصطفی شادرام، کارشناس 
جنگل داری و آموزش و ترویج منابع طبیعی و آب خیزداری 
گراش می گوید: »نگهدار قاسمی، هاشم آتش سرد، محمد 
ریحان جو، مطلب سلیمانی و عبدالله ایمانی از ارد به عنوان 
پنج عضو اصلی هیات مدیره و محمد فروتن از حسین آباد 
و علی اکبــر باقری از فداغ به عنــوان اعضای علی البدل و 
همچنین رحیم سلطانی و بهرام کهنسال به عنوان بازرس 
تعاونی انتخاب شــدند. اعضای هیات مدیره موظف شدند 
روال اداری تشــکیل تعاونی و افتتاح حســاب را پیگیری 

کنند.«
شــادرام در ادامه می گوید: »هشــتاد تا نود درصد اعضای 
ایــن تعاونی را مرتــع داران )دامــداران(، و مابقی اعضا را 
بهره برداران گیاهان دارویی و بهره برداران چوب تشــکیل 
می دهند. از اهداف تشــکیل این تعاونی؛ ترویج و تحکیم 
مشارکت، همکاری، تعاون عمومی و ارتقای سطح زندگی و 
معیشتی اعضاست. موضوعات فعالیت در تعاونی را می توان 
بــه حفظ، احیا، اصلاح، و بهره برداری اصولی و پایدار منابع 
طبیعی در زمینه های جنگل، مرتع، بیابان، حوزه ی آب خیز، 
بیابان زدایی، فعالیت های آب خیزداری، حفاظت و حمایت و 

جنگل داری و  اشاره کرد.«
شادرام همچنین تصریح می کند: »موردی که این تعاونی را 
با سایر تعاونی  ها متمایز می کند، وجود صندوق نیمه دولتی 
در مرکز اســتان با ســرمایه ی چهل  و نه درصدی متعلق 
بــه دولت و ســرمایه ی پنجاه  و یک درصــدی مربوط به 
تعاونی های استان اســت و در آن سرمایه گذاری می شود. 
در واقع ایــن صندوق نقش حمایتی برای تامین نقدینگی 
مورد نیاز تعاونی های هر شهرســتان دارد. پروژه هایی که 
در نیمه ی راه به دلایل مالــی راکد می مانند، می توانند با 
دریافت وام با کارمــزد پایین از این صندوق در موضوعات 
مربــوط به تعاونی، پروژه ی خــود را در زمان کوتاه تری به 

سرانجام برسانند.«
  

فرماندار به دنبال 
راه اندازی اداره امور آب

گریشــنا: اداره امــور آب شهرســتان گــراش به زودی 
راه اندازی می شود.

بــه گزارش فرمانداری، اصغر فــرودی فرماندار گراش در 
دیدار بــا دهقان، مدیــر کل امور آب آســتان فارس، از 
راه اندازی اداره امور آب شهرســتان در آینده نزدیک خبر 
داد و افزود: »با راه اندازی این اداره در مرکز شهرســتان، 
ضمــن مدیریــت در بهره برداری از منابــع آبی حفاظت 

می شود.«
اصغر فــرودی کنترل و نظارت بــر آب از منابع آب های 
ســطحی و زیرزمینی و جلوگیری از بهره برداری غیرمجاز 
را از وظایــف اصلــی اداره امور آب عنوان کــرد و افزود: 
»تعداد چاه های غیر مجاز در شهرستان یک معضل است 
و ایــن نیاز به مدیریت و برنامه ریزی دارد تا با حفاظت از 
منابع آبی، به شکل صحیح و درست از این منبع و نعمت 

خدادادی استفاده شود.«
وظفیه توزیع آب شــرب بر عهده اداره آبفا است و اداره ی 
امــور آب بــر روی پلمــپ چاه های غیر مجــاز، نحوه ی 
آب رسانی به اراضی کشــاورزی و مجوز حفر چاه نظارت 

دارد.

در گفتگو با مســئولین ادارات مختلف به نظر 
می رســد که برای حل مشــکل جمع شدن 
فاضــلاب در انتهــای خیابان بســیج متولی 
مستقیم و مشــخصی وجود ندارد و هر ارگان 
دیگــری را ملزم به حل این مشــکل معرفی 
می کند. محیط زیست، آبفا را مسئول حل این 
مشــکل می داند و آبفا توپ را به زمین مرکز 
بهداشــت می اندازد و مرکز بهداشت می گوید 
که بر طبق قانون، شــهرداری مسئول نظارت 
بر بهداشــت محیط و آب های سطحی است. 
شهرداری هم توپ نظارت بر بهداشت محیط 

را به شبکه بهداشت برمی گرداند.

آبفا: این فاضلاب نیست
جمالی، رییس اداره محیط زیست، می گوید: 
»مسئول مستقیم فاضلاب اداره آبفا است اما 
این اداره روی این حســاب که در شــرایطی 
فاضلاب شهر را برعهده می گیرد که سیستم 
تصفیه فاضلاب در شــهر وجود داشته باشد، 

همیشه شانه خالی می کند.«
جباری، رییس اداره آبفا اجرای طرح فاضلاب در 
گراش را زمان بر و هزینه بر می داند: »ما در وهله 
اول باید پیگیر اجرای طرح فاضلاب باشیم. برای 
گراش طرح مطالعاتی آن انجام شده است و در 
مرحله ی قبل از اجرا هستیم. چون پروژه طرح 
فاضلاب ملی است، اجرای آن مستلزم تصویب 
در مجلس است و بایستی که کد اجرایی بگیرد 
و این کار هم زمان بر است. ضمن این که چون 
این طرح هزینه بر اســت، دولت و وزارت نیرو 
آن را به صورت طرح مشارکتی هم معرفی کرده 
است.« او در ادامه می گوید: »فاضلاب خیابان 
بسیج، آب های سطحی است و فاضلاب نیست 
و به ما ارتباط ندارد. پیگیری تخلف این آب ها 
که توسط مردم رهاسازی می شود نیز برعهده 
مرکز بهداشــت اســت. گاهی اوقات این افراد 
مشمول پرمصرف بودن هم نمی شوند که ما با 

آن ها برخورد کنیم.«
اما حسن پور، کارشناس بهداشت محیط مرکز 
بهداشت، نظر دیگری دارد: »این آب هایی که 
از طریق کانال کشی به انتهای خیابان بسیج 
می روند کاملًا زیرنظر شــهرداری اســت و ما 
نمی توانیم دخالتی داشــته باشیم. شهرداری 
طبق ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها موظف به 
نظارت بر بهداشت محیط و از جمله آب های 

سطحی است.«
حسینی، مسئول روابط عمومی شهرداری، با 
اشاره به این که شــهرداری تنها موظف است 
آبی که در کانال ها وجود دارد را پاک ســازی 
کند می گویــد: »ما نظارتی برای بهداشــت 
نداریم. شــبکه بهداشــت به عنوان متصدی 

بهداشت باید پیگیری کند.«

کار ما نظارتی هست، نه اجرایی
این پاس کاری ها هم چون گذشته نه تنها کاری 
را به پیش نبرده بلکه با گذشــت زمان مشکل 
فاضلاب انتهای خیابان بســیج بیشتر و بیشتر 
شده است و در این پاسکاری اداری مردم متضرر 
می شــوند. از مرکز بهداشــت و محیط زیست 
پرسیدیم که پس نقش شما به عنوان ارگانی که 
با بهداشت محیط و سلامت مردم سر و کار دارید 
چیست، که پاسخ آن ها یک جمله مشابه بود: ما 

ارگان نظارتی هستیم و نه اجرایی.
حســن پور کارشناس بهداشــت محیط مرکز 
بهداشت با اشاره به این که بهداشت قدرت اجرایی 
ندارد و صرفاً ناظر و بازرس است می گوید: »ما 
تخلفات را به شــهرداری و یا نهایتــاً به دادگاه  
ارجاع می دهیم و این دو ارگان با خاطی برخورد 

خواهند کرد. اقدام ما ابتدا به شکل اخطار است و 
به متخلف دو هفته فرصت می دهیم تا فاضلاب 
خود را رهاسازی نکند. اگر در این مدت توجهی 
به اخطار نداشت برای او پرونده تشکیل داده و به 

دادگاه ارجاع می دهیم.«
و جمالــی رییــس اداره محیط زیســت نیز 
می گویــد: »چون ما ارگان نظارتی هســتیم 
و بودجه ای بــرای اجــرای کار نداریم، تنها 
می توانیم به ارگان های مرتبط فشــار بیاوریم 

و تذکر بدهیم.«
جباری رییس اداره آبفا از مشکلات برخورد با 
متخلفین این طور می گوید: »دو مشکل برای 
برخورد با متخلفین وجــود دارد: اول این که 
پروســه برخورد با متخلفین)طرح شکایت و 
ارجاع پرونده به دادگاه( بســیار زمان بر است. 
و دیگــر این که قوانینی که بــرای برخورد با 
متخلفین وجود دارد قدیمی اســت و معمولاً 
تنبیهاتی که بــرای متخلفین در نظر گرفته 

می شود سبک است و بازدارنده نیست.«

سبزی های فاضلابی
اما همه ی این ها بخشی از مشکلات پیش روی 
فاضلاب در انتهای خیابان بسیج است. نکته ی 
تاسف بار تر آن جاست که این آب های آلوده از 
طریق لوله کشی و پمپاژ وارد مزارع و باغ های 
انتهای خیابان بســیج می شوند و محصولات 
کشاورزی و ســبزی های کاشته شده در آنجا 
از طریق این آب ها آبیاری می شوند. وقتی که 
موضوع را از طریق ارگان های مرتبط پیگیری 
کردیــم تقریباً همــه از این موضــوع اظهار 
بی اطلاعی کردند. برای مثال مرکز بهداشــت 
و جهاد کشــاورزی از پیگیری تنها یک مورد 
شکایت مردمی در چهار سال اخیر می گویند 
و اشاره می کنند که خود این ارگان ها موردی 
را مشــاهده نکرده انــد. و جمالی رییس اداره 
محیط زیست می گوید: »در مورد استفاده از 

این آب ها خوشــبختانه برای آبیاری مزارع و 
خصوصاً سبزیجات استفاده نمی شود.«

برای این مشکل هم ادارات دیگری را مسئول 
حل آن دانســتند. جمالی رییس اداره محیط 
زیســت مرکز بهداشــت و جهاد کشاورزی را 
مسئوال مســتقیم حل این مشکل می داند. و 
پاسخ این دو ارگان این گونه است که حسن پور 
کارشــناس بهداشــت محیط مرکز بهداشت 
می گوید: »اگر در اســتفاده از این فاضلاب در 
جایی حصارکشــی شده باشــد، به ما مربوط 
نمی شــود. ضمن این که پیگیــری و کنترل 
این که سبزی به لحاظ بهداشتی سالم است یا 
نه بر عهده اداره جهاد کشاورزی است. نظارت 
مــا در این مورد به بهســازی محیط و این که 
مرکز توزیع کننده سبزی کارت سلامت دارد 
یا نه مربوط می شــود.« و مجیدی معاون اداره 
جهاد کشــاورزی به عدم نظارت مستقیم این 
اداره بر کاشت سبزی اشــاره می کند: »چون 
تولید ســبزی به صورت خرده پا است، نظارت 
مستقیمی روی سبزی ها نداریم. همچنین ما 
نظارتی بر ســبزی هایی که در بازار به دســت 
مردم می رســد نداریم و نظارت ما در مرحله 
کاشت و داشت و برداشت است. اداره بهداشت 
و صنعت و معدن در این مورد باید ورود کنند.«
در ایــن بین جبــاری رییــس اداره آبفا نظر 
متفاوتــی دارد: »از نظر ما کاری که باغ دارها 
و کشــاورزها با این آب ها می کنند اتفاقاً کار 
خوبی است و در مصرف آب هم صرفه جویی 
می شود. وقتی شهرداری اقدامی برای تصفیه 
این آب هــا نمی کند، مردم خودشــان با آب 
آلوده این کار را می کننــد. از نظر ما تفاوتی 
ندارد که این آب ها به کجا ختم می شــوند و 
چه سرنوشــتی دارند. از نظر ما صرفه جویی 
در مصــرف آب مهم اســت. اگــر این آب ها 
تصفیه شوند ما سالیانه ۳۰ درصد در مصرف 

آب شرب صرفه جویی خواهیم داشت.«

جهاد کشاورزی برخورد می کند؟
خوشبختانه بعد از بیان طرح مساله با ادارات، 
تیم بازرســی اداره جهاد کشاورزی به صحنه 
اعزام شــد و شاهد این تخلفات از نزدیک بود 
و قرارشــد که در کوتاه تریــن زمان ممکن با 
خاطیان برخورد شود. در این بین متخلفینی 
هم بودند که به گفته معاون جهاد کشاورزی 

از جمله کشاورزان نمونه گراش نیز هستند.
جمالــی رییس اداره محیط زیســت خبر از 
تشــکیل کمیته ای به نــام »کمیته مدیریت 
پســماند« به ریاســت فرمانــدار و دبیرخانه 
این اداره می دهد و امیدوار اســت که با عزم 
جدی تری این مشــکلات پیگیری شــود. از 
طرفــی مردم نیز می توانند  با شــماره گیری 
ســامانه 1۴9۰ گزارش تخلفــات را به گوش 
مرکز بهداشت برســانند. هرچند که به نظر 
می رســد بایستی از زاویه فرهنگی نیز به این 

قضیه نگاه شود.

تصفیه خانه، راهکار نهایی
بــا این حــال ارگان های مرتبــط به صورت 
تلویحی شــهرداری را مسئول مستقیم حل 
مشــکل اولیه فاضلاب انتهای خیابان بسیج 
می دانند و هر کدام راه کاری را برای شهرداری 

پیشنهاد می کنند.
جمالی رییــس اداره محیط زیســت از حل 
مشــکل مشــابه این وضعیــت در جهرم و 
توسط شــهرداری این شهر این طور می گوید: 
»مشابه این مشکل در جهرم نیز وجود داشت. 
شــهرداری آن جا به این نتیجه رسید که یک 
سبتیک)مخزن بتونی( بسازد و فاضلاب را در 
آن جا جمع آوری کنــد. از این طریق تانکری 
روزانــه آب موجود در این مخــزن را تخلیه 
می کــرد و به یــک منطقه خالی از ســکنه 

می برد.«
حســن پور کارشناس بهداشــت محیط مرکز 
بهداشت دو راه کار پیشنهاد می دهد: »قدم اول 
این است که این آب ها را بایستی به یک زمین 
بایر هدایت کرد و نه به نخلســتان ها و مزارع. 
قدم دوم هم این است که شهرداری در انتهای 

خیابان بسیج تصفیه خانه احداث کند.«
جبــاری رییس اداره آبفا با اشــاره به این که 
دولت تصویب کرده اســت که از سال آینده 
ارگان ها بایســتی آب شــرب را از آب فضای 
سبز جدا کنند، این طور به شهرداری هشدار 
می دهــد: »ما از ســال آینده بــه ناچار آب 
شــرب را برای استفاده فضای سبز در اختیار 
شــهرداری نخواهیم داد. این آب های رهاشده 
سرمایه بسیار بزرگی برای شهرداری است که 
می تواند با تصفیه آن برای آبیاری فضای سبز 

خود استفاده کند.«
حسینی مسئول روابط عمومی شهرداری هم 
اعتقاد دارد که قدم اول این است که مردم آب 
و فاضلاب خود را به بیرون رهاسازی نکنند و 
آن را به داخل چاه هدایت کنند و در صورتی 
که حتی چاه آن ها نیز پر شــد شــهرداری با 
هزینــه خود ایــن چاه را تخلیــه می کند. او 
همچنین دربــاره سیســتم تصفیه فاضلاب 
می گوید: »برنامه شــهرداری در مورد انتهای 
خیابان بســیج برای احداث تصفیه خانه است 
که آب ها وارد تصفیه خانه شود و به چرخه ی 
فضای ســبز برگردد. با یک شرکت خصوصی 
برای احداث تصفیه خانه صحبت شــده است؛ 
منتها نظر شهرداری و شورا این است که خود 
شهرداری برای راه اندازی آن هزینه کند و آب 
تصفیه شــده مختص شهرداری و برای فضای 

سبز باشد.«
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«  ابوالحسن محمودی

بررسی عوامل بهبود نتایج کنکوری ها

به دنبال مقصر 
نگردیم

»همه مقصر بودند غیر از خود دزد« این ضرب المثل حال 
و روز کنکور سالیان گذشته در شهرمان بود. هرساله بعد 
از اعلام نتایج کنکور عده ی کمی که دغدغه ی این مسائل 
را داشــتند، هرکدام به زعم خــود فرد یا افرادی را مقصر 
این شکست می دانســتند. عده ای مدام ریاست آموزش و 
پرورش وقت در گراش را متهم می کردند، عده ای مدیران 
مــدارس را متهم می کردند، دانش آموزان دبیران را مقصر 
می دانســتند و دانش آموزان نیز بــرای اینکه ثابت کنند 
خودشــان مقصر نیستند، همیشــه دانش آموزان گراشی 
موفق که در مدارس شــهر های دیگر مشغول به تحصیل 
بودند را به عنوان شاهدی بر مدعای خود می دانستند اما 
واقعیت این است که در میان گراشی هایی که در شهر های 
دیگر مشغول به تحصیل بودند همان تعداد که افراد موفق 
در کنکور وجود دارد همان تعداد نیز هســتند کسانی که 
در کنکور موفق نبوده اند. القصه مردم فکر می کردند همه 

مقصرند غیر از خود دانش آموز.
تغییر ملموس در نتایج کنکور سراســری گراش تقریبا از 
کنکور سال 91 محسوس بود. مهمترین سوال این است 
که چه چیزی تغییر کرده بود؟ و آیا این تغییر ناشی از یک 
فعالیت ناگهانی به صورت یک جهش بود یا اینکه تغییری 

آرام و طی چند سال بود؟
قاطعانه می توان گفت طی سالیانی که وضعیت کنکور در 
گراش زیر و رو شد هیچ تغییر ناگهانی و بزرگی در عواملی 
که قبلا مقصر شناخته می شدند، رخ نداده است. ریاست 
آموزش و پرورش، مدیران، دبیران، آزمون های آزمایشی، 
کلاس ها و موسسات کنکوری گراش  و... همگی نهادها و 
افرادی هستند که حداقل از سال 87 تا 9۴ »نسبتا« بدون 
تغییر بوده اند. با این مقدمه می توان پی برد که عامل اصلی 
ایــن تغییر بزرگ در گراش »تغییر نگرش دانش آموزان و 

خانواده هایشان« نسبت به مسئله ی کنکور است.

چندعامل تغییر وضعیت کنکور در گراش
تعدادی از عواملی که آرام آرام طی چند سال تاثیر خود 
را بر فرهنگ و دیدگاه مردم نســبت به کنکور گذاشته 

است در زیر بررسی شده اند:
1. تجلیــل از کنکوری های برتر: هــر چند هزینه های 
تجلیل از رتبه های برتر، همیشــه بــر عهده ی خیرین 
محترم بوده اما در اصل نفس بها دادن به رتبه های برتر 
باعث شده است که خانواده ها و دانش آموزان به اهمیت 
کنکور پی ببرند. این روند از سال 91 با همایش روشنای 
علم شروع شــد و در سالیان بعد با عناوین و شیوه های 

دیگری پیگیری شده است.
۲. برگزاری جلسات مشاوره  انتخاب رشته بعد از اعلام 
نتایج کنکور: این جلسات تقریبا هرساله در گراش برگزار 
شــده اســت، بانیان متعددی دارد و علاوه بر راهنمایی 
داوطلبان کنکور، یکی از مهمترین عوامل در تهییج جو 

کنکور برای دبیرستانی ها است.
۳. برگــزاری جلســات مشــاوره در مــدارس: طی این 
ســال ها مدیران و معلمان دلســوز گــراش با همکاری 
آمــوزش و پرورش اقدام به برگزاری جلســات مشــاوره 
برای دانش آموزان می کنند که مشــاوران آن نیز غالبا از 
دانشــجویان گراشی و یا از مشاورانی که در سایر مناطق 
استان فعال هستند، می باشد. این نوع جلسات نیز علاوه 
بر اینکه دانش آموزان را با تکنیک هایی برای کنکوردادن 
آشنا می کند مهم تر از آن تاکیدی است بر اهمیت کنکور.

۴. نهادهای غیر دولتی شــهر: کانون طه که از سال 8۲ 
با عنوان طرح هدایت و تحت نظر مهندس اژدری شروع 
به  فعالیت کــرد و همچنین کانون قلم چی تحت نظر 
آقای محمد ناصری هردو سالیان متمادی است بی وقفه 
به فعالیت های مرتبط با کنکور می پردازند. مشاوره های 
رایگان قبل و بعد از کنکور که توســط آن دو نهاد ارائه 
می شــود نشــان از نیت خیر آن ها و همچنین اهمیت 

کنکور سراسری دارد.
۵. رابطه ی دوســتانه میان نســل های متفاوت کنکور: 
دانش آموزانــی که قصد موفقیت در کنکور را دارند اگر با 
برترین های کنکورهای سالیان قبل در ارتباط باشند علاوه 
بر اینکه می توانند از تجربیات آن ها بهره مند شوند کاملا 
اعتمــاد به نفس پیدا می کنند چون می بینند موفق های 

سال قبل نیز دانش آموزانی از جنس خودشان بوده اند.
همه ی عوامل و فعالیت هایی که در بالا به آن اشاره شد 
و همچنین عواملی که ممکن اســت از قلم افتاده باشد 
طی چند ســال باعث تغییر نگرش نســبت به موضوع 
کنکور و در نتیجه آن تلاش های بیشــتر دانش آموزان 

برای موفقیت است.

دنبال عامل و مقصر نباشیم
مقصر اصلی در ناکامی سالیان نه چندان دور گراش یک 
فرد یا افراد خاصی نبودند و همچنین موفقیت ســالیان 
اخیر نیز متعلق به یک نفر یا چند نفر خاص نیست. بلکه 
نتایج درخشان سالیان اخیر مرهون ارزش گذاری صحیح 
و تغییر نگرش عامه ی مردم گراش نســبت به کنکور و 
همچنین تلاش مضاعف دانش آموزان و ایجاد خودباوری 

در آن ها است.

یادداشت
«  مجید زارعی

دانشــجوی مکانیک دانشــگاه علوم و صنعت تهران 
رتبه ۳۱۴  منطقه۲ در کنکور۹۱
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گریشــنا:در کنار در ورودی، خط قرمزی را دنبال 
می کنم که جریان زندگــی را خیلی آرام به یک 

کیسه ی خون ارتباط می داد.
در مرکز انتقال خون بیمارســتان امیر المومنین 
علی)ع( بودم دو مرد روی تخت دراز کشــیده و 
در حال خون دادن بودند و دو مرد دیگر نیز برای 
آمدن دکتر روی نیکمت  نشسته و در انتظار بودند.

محمد اندیشــه، مسئول مرکز انتقال خون پشت 
میــز کارش بود از او می خواهیم چند دقیقه ای از 
وقتش را به ما بدهد تا اطلاعاتی که برای گزارش 

لازم داشتیم را از او بگیریم.
به عنوان اولین سوال از او می خواهیم آماری از گروه 
خونی گراشی ها به ما بدهد؛ او می گوید:»آماری به 
صورت دقیق و به تفکیک در سیستم وجود ندارد 
 O اما بیشــترین گروه خونی که در منطقه داریم
مثبت اســت.گروه خونی Aمثبت و Bمثبت نیز 
معمولا درصدی مساوی دارند و کمترین گروه های 
O خونی هم گروه خونی منفی است به خصوص

منفی A منفی و ABمنفی.
البته گروه های خونی منفی در همه ی مناطق آمار 
کمتری دارد ولی پایگاه گراش به دلیل اســتقبال 
مــردم معمولا از لحاظ گرفتــن گروه های منفی 

خون، خیلی خوب عمل کرده است.«
ســوال می کنیم برای اهدای خون چه مراحلی را 
باید طی کرد؟ جواب می دهد:»اول ثبت نام و بعد 
معاینه و اگر دکتر تایید کرد که او مشکلی ندارد و 
می تواند خون دهد در بخش خون گیری از او خون 
گرفته می شود. اما افراد هر بار که می خواهند خون 
بدهند باید معاینه شودکه آیا شرایط اهدای خون 

دارد یا نه.«
او در مورد مرکز انتقال خون شهرســتان گراش 
توضیح می دهد؛ » مســعود قنبری مسئول مرکز 
انتقال خون اســت که بیشتر مواقع در لار حضور 
دارد و من و خانم پابرجــا معمولا کارهای مرکز 
را انجام می دهیم دکتــر تاج بخش نیز به عنوان 
پزشک با ما همکاری دارد.هفت و نیم تا دوازده و 
نیم ساعت کاری پایگاه است و دوازده و نیم دکتر 

از اینجا می رود و دیگر امکان ثبت نام نداریم.
در طول یک سال تعداد مراجعه کنندگان ما حدود 
چهار هزار تا چهار هزار و پانصد نفر است که روزانه 
به طور متوسط پانزده تا بیست نفر مراجعه کننده 
داریم معمولا حدود بیســت و پنج تا سی درصد 

مراجعه کنندگان هم از شهرهای اطراف هستند.
اندیشه می گوید: ما این جا فقط پایگاه خون گیری 
هستیم و هیچ کار دیگری انجام نمی دهیم یعنی 
فقط دو کار ثبت نام و خون گیری با ما است. در عین 
خون گیــری ما چند لوله برای آزمایش می گیریم 
که یکی از این لوله ها منتقل می شــود به شیراز و 
در شــیراز آزمایش های HIV و هپاتیت روی آن 
انجام می شود. و یک سری لوله ها هم می رود لار 

که در آن جا گروه خونی و گروه بندی آن 

مشخص می شود و در نهایت خون های اهدایی در 
لار نگهداری می شود.خون ها که به لار منتقل شد، 

آن جا فراورده گیری می شود.«
می پرسیم چند پایگاه انتقال خون در منطقه وجود 
دارد؟ می گویــد:»در کل منطقه فقط گراش و لار 
پایگاه انتقال خون دارد لار، بستک، بیرم، لار، اوز، 
خنج و گراش تمام این مناطق خون خود را از لار 

و گراش تامین می کنند.«
سوال بعدی ما این است که چه زمان هایی کمبود 
اهدا کننده دارند و چه زمانی تعداد مراجعین بیشتر 
می شود؟ او در جواب می گوید:»ما در ماه رمضان 
به مشــکل برمی خوریم چون تعــداد اهدا کننده 
خیلی کم می شــود، خیلی ها چون روزه هستند 

احساس ضعف می کنند و کمتر استقبال می کنند 
ولی در شــب های احیا جبران می شود. روزهایی 
که خیلی استقبال می شود روز انتقال خون است 
و شــبهای احیا و روزهای منتهی به روز عاشورا و 

معمولا بعد عید نوروز نیمه دوم فروردین.«
خانــم  مراجعه کننــدگان  مــورد  در  او 
می گوید:»متاســفانه مراجعه کننــدگان خانم ما 
اینجا خیلی کم داریم. البته بعد از این که خانم ها 
خون می دهند به آن ها قــرص آهن می دهیم تا 
جایگزین خونی که از دســت داده اند بشود ویکی 
از سیاســت های ما این است که خانم ها هم وارد 
سیستم خون دهی شوند چون تقریبا آمار ضعیفی 

دارند.«

می پرســیم آیا این تصور که خــون دادن بعضی 
از مشــکلات جســمی را از بین می برد را تایید 
می کنید؟ می گوید:»ما تایید می کنیم به نظر من 
تاثیر دارد معمولا با هر واحد خون دادن یک تا دو 
واحد از هموگلوبین کم می شــود و خون رقیق تر 
می شــود و حالت های کرختی دست و پا و حالت 
کسالت را از بین می برد. البته بعضی ها می گویند 
خونمان که غلیظ شــد خیلــی خوابمان میاد و 
خون که می دهیم خیلی سرحالیم ولی بعضی ها 
می گوینــد خون که غلیظ شــد خیلی بی خواب 

می شویم.«
او در پایــان صحبت هایش می گوید:» طی آماری 
که دو ماه پیش در شــیراز به ما دادند بیشترین 
تعداد مراجعه کننده نسبت به جمعیت کل استان 
فارس مربــوط به گراش اســت.« و بعد از آن به 
مشکلات پایگاه اشاره می کند که؛»اولین مشکل 
کمبود نیرو است. چون ما در حال حاضر تنها دو 
نیروی فنی و یک خدمات و یک پزشــک داریم. 
بعضی وقتها که اینجا شلوغ می  شود ما نمی رسیم و 
مردم هم که اینجا مراجعه می کنند انتظار دارند ما 
زودتر کارشان را راه بندازیم. کار خون گیری چون 
خیلی کار وقت بری است ما به مشکل می خوریم به 
خصوص وقتی کسی مرخصی باشد. سازمان انتقال 
خون زیر نظر دانشــکده ی علوم پزشکی نیست و 
برای حل این مشکل خودش باید اقدام کنند ولی 
به دلیل مســایل مالی خیلی سخت و خیلی کم 

نیرو می گیرند.
و دومین مســاله در پایگاه ما در قســمت معاینه 
دچار مشــکل هســتیم چون دکتر تاج بخش که 
پزشک این جا هستند صبح ها مطب دارند وکسی 
که می خواهــد خون بدهد بعد از انجام ثبت نام با 
دکتر تماس می گیریم و دکتر معاینه اش می کند 
و دوباره به مطب برمی گردد. بعضی وقتها ممکن 
است مطبش شلوغ شود و آمدنش به تاخیر بیافتد 
و اهدا کننده اعتراض می کند و در این زمینه خود 

دکتر هم برای این رفت و آمد ها مشکل دارد.
و در خواستی که از مسئولین داریم این است که 
با حمایت و افزایش امکانات کمک کنند تا پایگاه 

گراش از پایگاه لار مستقل شود.«

در مراسم روز خبرنگار
تقدیر از ۱۱ خبرنگار فعال

گریشــنا:  در روز خبرنگار از 11 خبرنــگار فعال گراش 
همچنین همکاران ســایت  گریشنا و نشریه افسانه گراش 

تقدیر شد.
شنبه 17 مرداد خبرنگاران گراش در سالن دانشکده علوم 
پزشکی گردهم آمده بودند. بعد از چند سخنرانی نوبت به 

تقدیرها رسید. 
قاسم ایزدیان،محمد خواجه پور، فاطمه یوسفی،مجید افشار، 
یونس آفتاب از ارد، رضا تقی نژاد از فداغ، حســین فقیهی، 
مجید محبی، حجت عابــدی، میثم صمیمی ده خبرنگار 
فعال امسال بودند که به همراه نعمت الله حسنی در بخش 
توزیع مطبوعات، هدایا و لوح تقدیر خود را از دریافت کردند. 
فرمانداری گراش، شــورای اسلامی شهر و شهرداری، اداره 
ورزش و جوانــان، اداره جهاد کشــاورزی، اداره فرهنگ و 
ارشاد اسلامی گراش و دانشکده علوم پزشکی، هدایای این 
بخش از برنامه را تامین کردند. نیروی انتظامی نیز از ســه 
خبرنگاری که بیشــترین همکاری را با فرماندهی انتظامی 

شهرستان گراش داشته اند تقدیر کرد.
فاطمه یوسفی، مسعود غفوری، محمد رستم پور و حجت 
عابدی بیشترین خبرها را در سال گذشته برای مخاطبان 
گریشــنا آماده کرده اند. به گفته محمد خواجه پور، مدیر 
رســانه ای موسســه هفت برکه گــراش، در مجموع ۲۵ 
میلیون ریال هدیه به ۳8 نفر از همکاران موسسه اهدا شد.

دکتر بهمنی رییس دانشــکده علوم پزشکی در سخنان 
گفت: »خبرنگاران در حوزه ی عمومی نقش موثری دارند 
و امیدواریم در حوزه ی سلامت نیز این نقش پررنگ تر از 

قبل باشد.«
امام جمعه گراش نیز با تایید حساسیت کار خبرنگاری گفت: 
»مهم ترین رسالت خبرنگار، تاباندن نور به زوایای یک حادثه 
است. خیلی از حوادث سنگین و دامنه داری اتفاق می افتد 
و اولین کسانی در این حوادث حاضر می شوند خبرنگاران 

هستند که گاهی آن ها را تا مرز شهادت پیش می برد.«
ســرهنگ انصاری فرماندهی انتظامی شهرســتان گراش 
و محمد خواجه پور با مروری بــر مطبوعات گراش دیگر 

سخنرانان این برنامه بودند.
در برنامــه ای دیگر روز پنجشــنبه 1۵ مــرداد نیز بعد از 
نشست خبر مدیر آموزش و پرورش شهرستان گراش، از 

خبرنگاران تقدیر شد.

گزارشی از مرکز انتقال خون گراش به مناسبت روز انتقال خون

یک هدیه ی سرخ

گزارش تصویری

  

«روز خبرنگار- عکس های از محمد رستم پور

گزارش

خبر

عکس: حجت عابدی «

گزیده

سالانه بیش از 4000 نفر خون می دهند «
کار ما فقط ثبت نام و خون گیری است «
O+ گروه خونی مرسوم تری است «
مشکل کمبود نیرو داریم «

گزارش
«فاطمه یوسفی
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»Masoud Ghafoori

بخش رســانه ای موسسه فرهنگی هنری هفت برکه در تکمیل 
و نهایی شدن است. 

تاکنون با سایت گریشنا و نشریه افسانه گراش کار تولید خبر و 
محتــوای فرهنگی در گراش را انجام می دهیم از یک ماه دیگر 
تغییرات در عناوین و ســاختار رســانه های موسســه به وجود 

خواهدآمد. 
برنامه نخست که به دست آوردن مجوزهای قانونی بود محقق 

شده است. در مرحله بعد تلاش داریم محتوای تولید شده را 
در رسانه های موجود به شکل مناسب تقسیم کنیم. 

همانند همیشــه با سپاس از همراهی شما در طول هشت سال 
فعالیت رسانه ای گروه هفت برکه، دست تمامی مشتقان فعالیت 
فرهنگی و رســانه ای را برای همکاری می فشاریم این همکاری 
می تواند به صورت ارسال مطالب متفرقه یا مستمرتر و به عنوان 

خبرنگار باشد. 

افسانه ما

website: www.gerishna.com 

در سالگرد بازگشت آزادگان
تقدیر از ۷ پرستوی آزاده

به گزارش حجت عابدی، هم زمان با ۲۶ مردادماه ســالروز 
ورود آزادگان به میهن اسلامی، از خانواده آزادگان سرافراز 

شهرستان گراش با حضور مسئولین تجلیل شد
امــام جمعه گــراش در مراســم تجلیــل از آزادگان این 
شهرستان گفت: آزادگان با استقامت و پایداری خود، عزت 
و عظمت را برای نظام جمهوری اســلامی ایران به ارمغان 
آوردند و دشمنان در نبرد سختی که آن زمان بود با ظلم 
ها و شکنجه های بسیار نتوانســتند بر آزادگان غیرور ما 

غلبه کنند.
وی با تجلیل از صبوری و بردباری خانواده های معظم شهدا 
و آزادگان تصریــح کرد: صبر و بردباری  خانوداه ها در کنار 

سختی ها و رنج های اسارت ایران اسلامی را سربلند کرد.
امــام جمعه گراش با بیان اینکه مقــام معظم رهبری یک 
شهید زنده در راه انقلاب است، خاطر نشان ساخت: اعمال 
نیک شــهدا روح شــهدا را در اوج عظمت قرار داده است و 
شهدا زنده های همیشه جاوید هستند که به مقام آنها باید 

ارج نهاده شود
قاسم فرســوده معاون فرماندار گراش با اشاره به وجود 7 
آزاده در شهرستان گفت: این آزادگان بین ۲ تا ۶ سال در 

بندهای رژیم عراق در اسارت بودند.
سید علی اصغر مجلسی از ازادگان هشت سال دفاع مقدس 
ضمــن بیان خاطرات خود گفت: باید فرصت خاطره گویی 
و روایت گری دوران هشت ســال دفاع مقدس و بندهای 
سخت اسارت برای آزادگان مهیا شود تا جوانان و نوجوانان 

از خاطرات آن دوران مطلع و بهره برداری کنند.
در این مراســم برخی از آزادگان خاطرات دوران اسارت و 
نحوه اسارت خود را بیان کردند. سید علی اصغر مجلسی، 
حســن خســروی و مرتضی محمد نژاد از گراش ابراهیم 
خرم دل، علی رضا قائدی و محمود الهی از ارد و خســرو 
رضوی از روســتای لب اشــکن از توابع بخش مرکزی 7 

آزاده ای بودند که از آنان تجلیل شد. 
در این مراســم که با حضور امام جمعه، معاون فرماندار، 
بخشداران بخش ارد و مرکزی، فرمانده بسیج ناحیه سپاه 
گراش، جانشــین فرماندهی نیروی انتظامی شهرستان و 
رئیس اداره بنیاد شهید و امور ایثارگران بود از خانواده 7 

آزاده سر افراز شهرستان تجلیل و قدردانی شد.
این مراســم به همت فرمانداری و اداره بنیاد شهید و امور 

ایثار گران شهرستان برگزار شد.

پلک اینستاکرامخبر آخر

فرهنگ
»» aksdel»» hossein1357j»» fatemehalemi

»» fatemehmg »»mortezakakash »»morteza2917

پلک آفتاب دوباره گشوده شد
 انجمن عکاسی گراش، فراخوان دومین دوره جشنواره پلک 
آفتاب را منتشر کرد. این جشنواره به همت جمعی از عکاسان 
گراشی و با هدف »ایجاد پویایی و نشاط هنری، افزایش رقابت 
موثر و سازنده در تعالی و توسعه محتوایی هنر عکاسی« برگزار 

خواهد شد.
بر اســاس این فراخوان، در این دوره از جشــنواره، عکاسان 
ایرانی می توانند حداکثر ۵  عکس  خود را با موضوع »بازی« به 
جشنواره ارسال نمایند. لازم به ذکر است که با هدف ارتقای 

هنر عکاســی در شهرســتان، بخش آزاد این جشنواره ویژه 
عکاسان گراشی خواهد بود.

در بخش اینستاگرام نیز همچون بخش آزاد عکاسان می توانند 
۳ قطعــه از عکس های خود را با موضوع آزاد ایجاد هشــتگ 
pelkaftab94  به دبیرخانه جشــنواره ارسال کنند. پایان 

مردادماه آخرین مهلت آثار به جشنواره است.
احمدرضا ســجادی، عکاس جوان گراشی به عنوان دبیر این 
جشنواره معرفی شده است. بعد از بررسی آثار رسیده و انتخاب 
آن ها، جشنواره امسال هفته ســوم شهریور در فرهنگسرای 

آبشار اندیشه گراش برگزار خواهد شد.

      A Scientific Present 
for the People of Gerash

Gerishna: Abdollah Khorshidi, A nuclear 
researcher from Gerash, complementarily 
offered his article about employing nuclear 
technology in treating cancerous tumors to 
the charitable people of Gerash.
Khorshidi, Ph.D. in Nuclear Engineering 
specialized in Medical Radiation, is a nuclear 
researcher who teaches in several universities 
and works with a number of organizations, 
including Atomic Energy Organization of 
Iran. The article, titled “Evaluation of a 
Proposed Biodegradable 188Re Source for 
Brachytherapy Application: A Review of 
Dosimetric Parameters”, is published in the 
American journal Medicine, which is an ISI 
journal, also indexed in Pubmed, in July 2015. 
This is the acknowledgment in the footnote of 
the article: “Here is our thankfully acknowledge 
the spiritual and financial maintenance from 
Gerashian peoples who have constructed and 
supplied the Gerash University of Medical 
and Paramedical Sciences, Amir-Al-Momenin 
Hospital, Medical Laboratories, Home 
residence and requirements in Fars province 
by Gerashian charitable peoples […], Gerash 
charity institution and social support with low 
governmental provision rate in regional public 
welfare and health promotion.”
In an interview with Gerishna, Dr. Khorshidi 
tried to simplify the subject of his study: 
“One way of treating cancerous tumors is 
implanting a seed, currently a radioactive 
seed of Iodine or Palladium, in the tumor. We 
suggested that we can instead use 188Re seed 
for internal radiotherapy applications. We 
have also suggested a biodegradable glass 
for the seed which eliminates the need for 
another surgery to remove it after.”


